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Od příštího akademického roku by se na veřejných vysokých školách mohlo platit takzvané zápisné. Jeho výše by
záležela na každé VŠ. Maximálně by však studenti za rok studia zaplatili až 6000 korun.
Dva dny po senátních volbách to uvedl první náměstek ministra školství Kryštof Hajn s tím, že zatím školství připravuje
novelu, která by toto umožnila.
Podle ministra Josefa Dobeše (VV) by mělo zápisné fungovat dva akademické roky, tedy do září 2013, než se začne
na univerzitách platit odložené školné v maximální roční výši 20 tisíc korun.
Koalice zatím plánovala školné od roku 2013 pod podmínkou, že bude od stejného okamžiku zaveden systém sociálních
půjček a stipendií. A navíc by se školné na rozdíl od zápisného mělo platit až po dosažení průměrného platu v zemi.
Zápisné je přitom podle soc. dem. pouze formou přímého školného, proti kterému na rozdíl od TOP 09 a Věcí veřejných
vždy ostře vystupovala.
„Vypouštíme (do schvalovacího řízení) takzvanou technickou novelu vysokoškolského zákona, která v sobě obsahuje
úpravu několika bodů, které se vesměs týkají poplatků a fondů,“ uvedl pro ČTK Hajn s tím, že jednou z navrhovaných
změn je právě i zavedení zápisného.
„Vybrané poplatky půjdou na stipendia“
Školského experta ODS Waltra Bartoše návrh překvapil. „Prozatím mi o něm nikdo neřekl. Vždy jsem byl pro školné.
Se zápisným, které je vlastně totéž co školné, neboť jde o zpoplatnění studia, nemám problém. A šest tisíc nejsou
zase tak vysoké peníze. Ale já bych opravdu začal nejprve od systému půjček a sociální pomoci než hned zavedením
zápisného,“ řekl včera Právu Bartoš. Šéfka školského výboru Sněmovny Anna Putnová (TOP 09) pro Právo dodala: „Co
vím, technická novela obsahuje řadu dobrých nápadů. Například že vybrané poplatky půjdou na stipendia. Ale zavádět
zápisné je možné, až bude známa koncepce reformy vysokých škol. Zatím jsme k zápisnému neměli žádnou oficiální
schůzku ani diskusi. Myslím, že ministerstvo tím tak trochu testuje i náladu ve vysokém školství.“ Putnová zdůraznila,
že k zavedení zápisného není potřeba technická novela, jak tvrdí školství. „Abychom vybírali poplatky za administrativní
úkony, k tomu žádnou novelu nepotřebujeme. Zápisné je na stejné úrovni. Trochu se obávám, aby se novelou či dalšími
přílepky, které mohou přijít, nezapleveloval zákon,“ dodala. Na veřejných VŠ dnes studenti platí za překročení standardní
délky studia. Například na Právnické fakultě UK je to 10 095 Kč za šest měsíců navíc. „Poplatek za přijímací řízení
činí běžně na většině škol kolem 450 až 600 korun,“ řekla Putnová.
S návrhem zápisného přišla už loni Univerzita Karlova. Ministerstvo k tomuto plánu přistoupilo podle Hajna prý proto,
že jej kladně přijaly reprezentace vysokých škol. UK zápisné navrhovala místo odloženého školného, které prosazovala
Bílá kniha terciárního vzdělávání z dílny exministra Ondřeje Lišky (SZ).
Zápisné se v žádném případě nezamlouvá opoziční soc. dem. „Myslím, že je to pouze druh přímého školného. Zápisné
je také stejně nemravné jako odložené školné, které chce koalice zavést. A to zejména vzhledem k daňové politice.
Zatímco tu máme na jedné straně obrovské daňové úniky a daně se nevybírají tak, jak mají, tak na druhé straně se mají
vybírat peníze od studentů,“ řekl Právu poslanec soc. dem. Ivan Ohlídal.
Ministerstvo chce zápisným částečně zakrýt díru v rozpočtu vysokých škol, v příštím roce totiž kvůli škrtům přijdou
zhruba o deset procent státních dotací.
Zástupce UK plánované kroky překvapily. „Víme o tom, že je připravována technická novela,“ komentoval situaci mluvčí
školy Václav Hájek.
Dodal však, že v návrhu novely, který na začátku října dostala k posouzení Česká konference rektorů, nebyla o zápisném
ani zmínka.


